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محمودزارعي

تكرار اقتصاد عصر صفوي 
يكپارچگي ارضي و تشللكيل يك حكومت واحد در ايران بعد از اسللام، 
شللكوفايي علمي، فرهنگي و هنري، اقتدار نظامي و اخراج استعمارگران 
اروپايي از جزاير ايراني همگي بخشللي از ويژگي هاي خاص دوره صفوي 
است كه سبب تمايز اين دوره از ادوار سياسي قبل از خود شده است. يكي 
ديگر از ويژگي هاي اين دوره  تاريخي به ويژه در نيمه اول آن شللكوفايي 
اقتصادي و توسللعه صنعتي بوده اسللت. صفويه در آغاز حكومت خود با 
چالش هاي شللديد اقتصادي و سياسي مواجه بوده اسللت، تخريب زير 
سللاخت هاي اقتصادي كشللور ناشللي از جنگ هاي پي در پي و تضعيف 
موقعيت بازرگاني ايران به واسطه اي راهزني هاي گسترده موجب شده بود 
تا حكومت مركزي با مشكات جدي در حوزه اقتصاد مواجه باشد. از سوي 
ديگر تشللكيل يك تمدن فرهنگي و علمي نيازمند منابع مالي گسترده 
بود. بنابر اسناد تاريخي شاه عباس اول با سرمايه گذاري ويژه بر سه عنصر 
كليدي نساجي با محوريت ابريشم، ترانزيت و بازرگاني توانست عاوه بر 
غلبه بر مشكات، زمينه شكوفايي اقتصادي ايران را نيز فراهم سازد. اگرچه 
به سللبب بي كفايتي پادشللاهان بعدي به ويژه در نيمه دوم دوره صفوي 
مؤلفه  هاي توسعه  اقتصادي كشور رو به افول رفت، اما تا همان زمان توانست 

انرژي لازم را جهت حركت كشور در تمامي ابعاد فراهم سازد. 
موقعيت ژئو پليتيك ايران و عبور جاده ابريشم از خاك كشور سبب شده بود 
تا ترانزيت كالا از ايران به يكي از منابع اصلي درآمد حكومت مركزي در عصر 
صفوي تبديل شود، سركوب راهزن  ها ضمانت جبران خسارت دستبرد در 
داخل ايران، همراهي راهنماها و محافظان حكومتي با كاروانيان، توسعه  
شبكه كاروان سراها و هزينه اندك ترانزيتي موجب اشتياق بازرگانان براي 
عبور كاروان هاي تجاري خود از ايران شده بود. صنعت نساجي با محوريت 
ابريشللم يكي ديگر از موتورهاي محرك اقتصاد صفوي بوده اسللت. بنابر 
گزارش جهانگردان اروپايي كه در آن دوره به ايران سفر كرده بودند، توليد 
سللالانه ابريشللم در دوره صفوي بالغ بر 20هزار عدل يعني حدود 2هزار 
تن بوده است. سللرمايه گذاري براي توسعه  توتستان ها و الزام نمايندگان 
سياسي حكومت در ساير كشورها براي فروش ابريشم كشور، توسعه و به 
كارگيري مدرن ترين تجهيزات روز در حوزه نساجي در آن زمان، از جمله 

عوامل شكوفايي توليد ابريشم در دوره صفوي بوده است. 
همچنان پس از گذشت چند قرن از دوره صفوي صنعت نساجي و ترانزيت 
همچنان اين پتانسيل را دارند كه در دوره جديد نيز به عنوان موتور محرك 
اقتصاد كشور نقش آفريني كنند. در حال حاضر با تكميل تمامي كريدورهاي 
ترانزيتي و بهره برداري از ظرفيت هاي ديپلماسي فعال اقتصادي مي تواند 
سالانه 100ميليارد دلار درآمد براي كشور به ارمغان آورد. در حوزه نساجي 
نيز مي توان عاوه بر اشتغال زايي حداقل يك ميليون نفري، از ارزش افزوده 
900درصدي زنجيره ارزش پوشللاك )از توليد پنبه تللا توليد لباس( براي 
حركت چرخ هاي اقتصاد كشور بهره برد. متأسفانه در حال حاضر وضعيت 
اين دو صنعت در كشللور چندان مناسب نيست. تاش هاي تركمنستان و 
آذربايجان براي جايگزين كردن خللود در كريدورهاي ترانزيتي جهاني به 
جاي ايران و فشارهاي سياسي امريكا براي حذف جايگاه ايران از كريدورهاي 
جهاني در كنار بي توجهي مسئولان به توسللعه زير ساخت هاي اين حوزه 

موجب نگراني از وضعيت آينده ايران در اين صنعت شده است. 
وضعيت صنعت نسللاجي هم چندان تعريفي ندارد، توليد امسال ابريشم 
كشور تنها 330 تن و معادل 50درصد نياز داخل بوده است. پنبه توليدي 
كشور نيز تنها نيمي از تقاضاي داخلي كشور را پوشش مي دهد. بخش عمده 
از نياز كشور به پوشاك نيز از طريق خارج مرزها و آن هم به صورت قاچاق 
)برآورد قاچاق پوشاك سالانه 1/4ميليارد دلار مي باشد( تأمين مي شود و 
هم اكنون چراغ انبوهي از كارخانجات و واحدهاي توليد صنعت نسللاجي 
كشور هم خاموش شده است. مؤلفه هاي كه مي توانند پيشران اقتصاد كشور 
باشند، در بي توجهي و غفلت مسئولين هر روز در باتاق موانع توليد در حال 
فرو رفتن هستند. هم اكنون بايد طرحي نو براي آينده ايران در انداخت و 
تدبيري انديشيد براي زماني كه فواره هاي چاه هاي نفت فروكش مي كند. 

بي شك چشم آيندگان به تصميمات امروز ما دوخته شده است. 
*کارشناس اقتصاد مقاومتی

كاهش 28 هزار واحدي شاخص كل 
شلاخص کل بلورس اوراق بهلادار تهلران در پايلان معاملات 
ديلروز بلا کاهلش 28 هلزار و 238 واحلد روبله رو شلد. 
به گزارش فارس، بورس تهران از ابتدا در يك روند كاهشي قرار گرفته 
و شاخص كل بورس در حال ريزش بود تا در پايان معامات با كاهش 
28 هزار و 238 واحد در نقطه يك ميليون و 205 هزار و 428 واحد توقف 
كرد. همچنين شاخص كل با معيار هموزن با كاهش 2هزارو82 واحد 
به رقم 427 هزار و 545 واحد رسيد. معامله گران بيش از 12 ميليارد 
سهام، حق تقدم و ساير اوراق مالي در قالب 1/1ميليون نوبت معامله و به 
ارزش 10 هزار و 755 ميليارد تومان داد و ستد كردند. همه شاخص هاي 

بورس قرمز بودند و بين يك تا 2 درصد كاهش يافتند. 
شاخص كل بورس و شللاهد قيمت با معيار وزني ل ارزشللي نسبت به روز 
سه شنبه 2/2درصد كاهش يافت، همچنين شاخص كل و شاخص قيمت 
با معيار هموزن 48 صدم درصد كاهش يافت. شاخص آزاد شناور 2 درصد 
افت كرد. شاخص بازار اول بورس 2/8درصد كاهش يافت و شاخص بازار 
دوم 1/5درصد افت كرد. نمادهاي تأثيرگذار در شاخص بورس در كاهش 
شاخص اثر گذاشللتند، به گونه اي كه بيشللترين اثر كاهشي را به ترتيب 
پتروشلليمي خليج فارس، فولاد مباركه، ملي مس، شسللتا، پالايشللگاه 
اصفهللان، بانك پاسللارگاد و هلدينگ نفللت و گاز و پتروشلليمي تأمين 
برعهده داشتند. نمادهاي پرتراكنش در بورس شامل شستا، سايپا، ايران 
خودرو، پالايش نفت اصفهان، بانك تجارت، ليزينگ پارسيان و گسترش 
سرمايه گذاري ايران خودرو بودند. همچنين با نگاهي به معامات فرابورس 
در روز جاري درمي يابيم شاخص كل فرابورس با كاهش 167 واحد به رقم 
17 هزار و 669 واحد رسيد. ارزش بازار اول و دوم فرابورس ايران به بيش از 

يك ميليون و 206 هزار ميليارد تومان رسيد. 

صادرات سيب در مقابل واردات موز 
نايب رئيس کميسيون کشاورزي در مجلس گفت: در گذشته در قبال 
واردات موز صادرکنندگان سيب صادر مي کردند، اما متأسفانه تا کنون 
مجوز اين اقدام اباغ نشده و شاهد افزايش قيمت موز در بازار هستيم. 
جال محمللودزاده، در گفت وگو بللا خانه ملللت، در خصوص افزايش 
چشمگير قيمت موز در بازار طي روزهاي اخير گفت: در گذشته در قبال 
واردات موز صادركنندگان سيب صادر مي كردند، اما متأسفانه تا كنون 
مجوز اين اقدام اباغ نشده و شاهد افزايش قيمت موز در بازار هستيم. 
نماينده مردم مهاباد در مجلس شوراي اسامي با اشاره به اينكه سيب زيادي در 
سردخانه هاي كشور مانده است، ادامه داد: صادرات سيب در قبال واردات موز 
قيمت اين محصول را در كشور كاهش مي دهد، به منظور تأمين نياز به ميوه موز 
در فصل بهار و تعطيات، دولت بايد نسبت به واردات اقدام كند. وي با تأكيد بر 
اينكه متأسفانه در داخل كشور موز به ميزان كافي توليد نمي شود، عنوان كرد: 
دولت بايد با در نظر گرفتن مشوق و تعرفه هاي مختلف موز مورد نياز كشور را 
به ميزان كافي تأمين كند، در حال حاضر قيمت سيب مناسب است و صادرات 
اين محصول قيمت موز را كاهش دهد. نايب رئيس كميسلليون كشاورزي، 
آب، منابع طبيعي و محيط زيست مجلس شوراي اسامي با بيان اينكه دولت 
توجهي به افزايش صادرات محصولات غيرنفتي و كشللاورزي ندارد، گفت: 
صدور مجوز صادرات سيب در قبال واردات موز درآمدهاي تعرفه اي دولت را 

كاهش مي دهد و به همين دليل نيز مجوز آن تا كنون صادر نشده است.

این بودجه درست بشو نبود
 نمايندگان مجلس، اصاحات صورت گرفته در لايحه بودجه 1400 ازسوی کميسيون تلفيق را ناکافی دانسته 

و پس از شنيدن سخنان مخالفان و موافقان و دفاع نماينده دولت به اين نتيجه رسيدند که بودجه ارائه شده برمبنای 
سياست های کلی نظام قابل اصاح نيست و آن را به دولت عودت دادند

شفاف سلازي لايحه بودجه 1400 در بعد منابع 
و مصارف توسلط کميسليون تلفيلق موجب 
شلد تا نمايندگان کليات بودجله را رد کنند، 
نكته قابل تأمين اين بود که در حقيقت جنس 
اصاح لايحه بودجه توسط کميسيون تلفيق 
عموملاً شفاف سلازي هزينه هلا و درآمدهلا 
بود، زيلرا تهيه کننلدگان بودجله در دولت با 
شگردهاي اقتصادي و حقوقي به شكلي بودجه 
را تنظيم کرده بودند که دولت تلا صدها هزار 
ميليارد تومان فضا بلراي جابه جايي رديف ها 
داشلت، اين شليوه بودجه نويسلي مي تواند 
از ناحيله بي انضباطي مالي دولت بسلياري از 
متغيرها و مؤلفه هاي اقتصلادي همانند تورم، 
بدهي هلاي دوللت، پايه پولي، انتشلار اوراق 
مالي، رشلد اقتصادي را بدتر از وضعيت فعلي 
کند. با اينكه اصاحاتی در لايحه ارائه شلده 
از سلوی دولت در کميسليون تلفيق مجلس 
صورت گرفلت اما اين اصاحلات، نمايندگان 
مجلس را قانع نكرد تا به آن رأی مثبت دهند. 
به عبارتی از اصاح کامل آن در مجلس مأيوس 
شلدند و لايحه را بله دوللت علودت دادند. 
همزمان بللا ارائه لايحلله بودجه سللال 1400 از 
سللوي دولت به مجلللس، انتقادهللاي فراواني از 
سوي نمايندگان مجلس، اساتيد، كارشناسان و 
پژوهشگران اقتصادي و حتي برخي از چهره هاي 
دولتي و فعالان بخش خصوصللي متوجه لايحه 

بودجه شد. 
مصللارف بودجلله كلله سللال جللاري 2هللزار و 
27هزارميليارد تومان بود با 20 درصد رشللد به 
2هزارو436 هزار تومان در لايحه بودجه 1400 

افزايش يافته است.
    اسرار بودجه شرکت های دولتی

سللهم شللركت هاي دولتي، بانك ها و مؤسسات 
انتفاعي وابسللته به دولت از بودجه سال آتي 64 
درصد مي باشللد، اين در حالي اسللت كه بودجه 
شركت ها در سال جاري تنها 1436هزار ميليارد 
تومان بود كه در سللال آتي با 9 درصد رشللد به 
1562هللزار ميليارد تومان جهش يافته اسللت، 
نكته قابل توجه به اين بخش از بودجه آن اسللت 
كه به اعتقاد برخي از كارشناسللان تغييراتي در 
شيوه بودجه ريزي بخش شركت ها رخ داده  است 
كه اگللر رخ نمللي داد، بودجه شللركت ها صدها 
هزار ميليارد تومللان از رقم فعلي بودجه سللال 
آتي بيشتر بود، در عين حال عملكرد اين بخش 
نشان مي دهد شركت ها هم سيستم مالي كشور 
را براي تأمين مالي زمينگير كرده اند و هم اينكه 
بدهي هاي خود را هملله سللاله از طريق احكام 
بودجه به گردن دولت و در نهايت ماشللين چاپ 
پول بانك مركزي معللروف به ماشللين ماليات 
پنهان تورمي مي اندازند، در همين راسللتا فاصله 
صدها هزار ميليارد توماني عملكرد اين شركت ها 
با سللقف بودجه تعيين شللده براي آنها نشان از 

انحراف صدها هزار ميليارد توماني دارد. 
از سللوي ديگر 26 درصد از بودجه سللال آتي به 

هزينه ها اختصاص دارد، هزينه هايي كه از سقف 
436هزار ميليارد توماني سال جاري با 46درصد 
رشللد به 637 هزار ميليللارد تومللان در بودجه 
سال آتي رشد داشته اسللت. در اين ميان، تملك 
دارايي هاي سرمايه اي در سللال جاري 88 هزار 
ميليارد تومان بود كه در سللال آتلي با 18 درصد 
رشد به 104هزار ميليارد تومان جهش كرده است، 
همچنين تملك دارايي هاي مالي كه سال جاري 
47هزار ميليارد تومان بود، با 113درصد رشللد 
به 100هللزار ميليارد تومان جهش كرده اسللت. 
درآمدهللاي اختصاصللي دولت در سللال جاري 
75هزار ميليللارد تومان بود كه در بودجه سللال 
آتي با 10 درصد رشد به 83 هزار ميليارد تومان 
رسيد ه است، از سوي ديگر درآمدهاي اختصاصي 
دولللت در بعد سللرمايه اي در سللالجاري 3هزار 
ميليارد تومان بود كه در سللال آتي با صددرصد 

رشد به 6هزار ميليارد تومان رسيد. 
نكته قابل تأمل در رابطه با بودجه سال آتي دولت 
آن است كه دولت اگر چه بودجه عمومي متشكل 
از بودجه جللاري، عمراني، پرداخت هللاي انتقالي 
و اختصاصي را حللدود 900 هزار ميليللارد تومان 
تعيين كرده اسللت كه درآمد پايدار براي پوشللش 
اين هزينه ها صرفاً حدود 300 هزار ميليارد تومان 
است و به اعتقاد برخي از كارشناسان اقتصادي در 
هيچ كجاي دنيللا هزينه هايي را قانللون نمي كنند 
كه تنها حللدود30 الي 35درصد ايللن هزينه ها از 
محل درآمدهاي پايدار قابل تأمين باشللد،  اين در 
حالي است كه 200 الي 300 هزار ميليارد تومان 
از هزينه هاي سال آتي روي صادرات نفت حساب 
شللده  اسللت و 300 هزار ميليارد تومان نيز روي 
اوراق مالي كه نوعي استقراض مي باشد، تكيه داده 

شده است. 
سخنان روز گذشته سيدشمس الدين حسيني، 
نماينده مجلس در رابطه با اصاح لايحه بودجه 
سال آتي نشللان داد كه كميسيون تلفيق بودجه 
1400 عموماً ارقام و اعداد بخش منابع و مصارف 
را شفاف سازي كرده است، جالب تر آنكه خود دولت 
نيز در جريان اين شفاف سللازي ها بوده است، اما 
با توجلله به آنكه حللدود پنج مللاه تللا انتخابات 
رياست جمهوري 1400 بيشتر زمان باقي نيست، 
گويا دولت در حوزه بودجه نيز سياسي كاري را در 

پيش گرفته است. 
به طور نمونه دولت در بودجه سللال آتي به شكل 
مبهمي ارقام گوناگوني را براي ارز قيد كرده است، 
به طور مثال ارز كالاهاي اساسي 4هزارو200، ارز 
صادرات نفت و فرآورده ها11هزار و 500 تومان و 
ارز شللركت ها 17هزار و 500 تومان و ارز سللامانه 
بانك مركزي ets حدود 23هزار تومان؛ اين ارقام 
در شللرايطي در بودجه قيد شده  است كه گزارش 
شللده دولت در سللال جاري تنها 2 ميليارد دلار از 
محل صادرات نفت درآمد داشته و براي تخصيص 
7 ميليارد دلار ارز كالاهاي اساسي 5ميليارد دلار 
از صندوق توسعه ملي و ذخاير ارزي بانك مركزي 

برداشت داشته است. 

  تعدد و تكثر تبصره های استقراضی
از سللوي ديگر دولللت در بودجلله در بخش منابع 
تبصره هاي مكرري را به شكل پراكنده در خصوص 
انتشار اوراق مالي قيد كرده است كه اگر اين اوراق 
ذيل جدول انتشار اوراق مالي قيد شود مي بينيم كه 
سللقف بودجه عمومي دولت از 900 هزار ميليارد 
تومان اعام شده از سوي دولت امكان دارد به بيش 

از 1100هزار ميليارد تومان جهش يابد. 
برخللي از نمايندگان مجلس شللوراي اسللامي 
مي گوينللد اين سياسللي كاري اسللت كلله دولت 
شفاف سللازي بودجه توسط كميسلليون تلفيق را 
اصاحيه مجلس بر لايحه بودجه دولت نامگذاري 
مي كند، در صورتي كه مجلس صرفاً لايحه بودجه 

دولت را شفاف كرده است. 
    دکتر قاليباف: دولت با اصاح بودجه

به نفع مردم تعامل مناسب نداشت
محمدباقر قاليباف، رئيس مجلس شوراي اسامي 
در نشسللت علني روز سه شللنبه،) 14 بهمن ماه( 
مجلس شوراي اسللامي پس از نپذيرفتن لايحه 
بودجه 1400 از سوي نمايندگان گفت: همه مردم 
آگاه هستند كه نمايندگان و اقتصاددانان حاضر در 
كميسيون تلفيق و نخبگان تاش كردند تا لايحه 
بودجه اصاح شود. رئيس مجلس شوراي اسامي 
تصريح كرد: لايحه بودجه ارائه شده از سوي دولت 
داراي مشللكاتي اعم از برآورد غيرواقعي، كسري 
بودجه، وابسللتگي به نفت بود كه در كميسلليون 

تلفيق تاش شد در آن اصاح صورت گيرد. 
وي ادامه داد: بر اين اسللاس تاش شللد با رويكرد 
توجه به معيشللت مردم و مناطللق محروم، حذف 
رانت ها، توجه به توليد و اشللتغال، رفع تبعيض و 
سياست تك نرخي براي جلوگيري از رانت در ارز در 

كميسيون تلفيق اصاحات صورت گيرد. 
قاليباف افزود: دولت در مواجهه با اصاح سللاختار 
بودجه به نفع معيشت مردم كه از سوي كميسيون 
تلفيق صورت گرفت، تعامل مناسب نداشت و امروز 

نيز در اين نشست شاهد آن بوديم. 
رئيس مجلس شوراي اسللامي خاطر نشان كرد: 
اميدواريم دولللت از فرصت كنوني بللراي اصاح 
بودجه استفاده و هر چه سريع تر لايحه را به مجلس 
شوراي اسامي تقديم كند و در اين راستا از تجربه 

كميسيون تلفيق نيز بهره ببرد. 
  حسليني: بودجه 1400 لايحه پر اسلراري 

بود
عضو كميسلليون برناملله و بودجلله در مجلس با 
بيان اينكه بودجه 1400 لايحه پراسللراري بود و 
جرم كميسلليون تلفيق اين بود كه اسللرار هويدا 
مي كرد، جهت شفاف سازي در اين زمينه به تشريح 
جزئيات واقعيللات ارقامللي كه دولللت در بودجه 
قللرار داده و اصاحاتي كه اين كميسلليون انجام 

داده است، پرداخت. 
سيدشللمس الدين حسلليني در نشسللت علني 
سه شنبه )14 بهمن ماه( مجلس شوراي اسامي در 
اخطار اصل 75 قانون اساسي و در ارائه توضيحاتي 
پيرامون مباحث مطرح شده از سوي رئيس سازمان 

برنامه و بودجه در خصوص عملكرد كميسلليون 
تلفيق بودجلله 1400 گفت: شللما مي گوييد كه 
هزار ميليارد تومان  كميسلليون تلفيق عدد 841 
بودجه عمومللی را به 1100 هللزار ميليارد تومان 
افزايش داد و بيني و بين الله شما نامه ننوشتيد كه 
53 هزار ميليارد تومان اوراق مالي جديد منتشللر 
شود؟آيا شما در بند »و« تبصره »2« مبلغ 90 هزار 
ميليارد تومان نگذاشتيد و آيا اگر كميسيون تلفيق 
اين عدد را از دل تبصره ها به جللدول اضافه كرد، 
اسم آن شفاف سازي يا تأييد كردن لايحه اي است 
كه مخفي كاري داشته ؟ آيا شما در جريان نيستيد 
وقتي ما پيشللنهاد داديم بندي كه در تبصره »5« 
تحت عنوان اسناد تسويه با رقم 30 هزار ميليارد 
تومان گذاشتيد و باز عددي در جداول نبوده است، 
اين رقم را از اسناد تسويه كه نوشته بوديد افزايش 
پايه پول ثبت نشود، به عنوان افزايش بدهي دولت 
ثبت شود، اين تناقض آشكار علمي شما را اصاح و 

به اسناد خزانه تبديل نكرديم؟
    جلوی ترويج رانت و فساد را گرفتيم

رئيللس كميسلليون ويژه جهللش و رونللق توليد 
مجلس تأكيد كرد: لايحه بودجه 1400 پر از اسرار 
است، ضمن اينكه شللما در مورد وابستگي به نفت 
گفتيللد، در حالي كه دولت مي خواسللت با فروش 
17/3 ميليارد دلار مبلللغ 192 هزار تومان پول به 
خزانه بريزد، ما گفتيم با عدد 15 هزار ميليارد دلار 
مبلغي كه بايد به خزانه ريخته شود، بيشتر از اين 
است. بنابراين درست نيست كه ما رانت و فساد را 

ترويج كنيم و بعد بگوييم به دنبال دزد بدويم. 
رئيس كميسيون ويژه جهش و رونق توليد مجلس 
يادآور شد: آيا اين شما نبوديد كه وقتي عدد 2/3 
ميليارد بشللكه را مطرح كرديد، رئيس دسللتگاه 
ديپلماسللي شللما گفته اسللت اين خاف اقتصاد 
مقاومتي اسللت و باعث بردن ما به كنللج و پايين 
آوردن قدرت مذاكره مي شللود، ما كجا با اقتصاد 
مقاومتي و موضللوع محاصره اقتصادي مشللكل 

داشتيم. 
حسلليني افزود: عدد 17 هزار و 500 ميلياردي كه 
گفتيد آيا شللما در تبصره »1« به اين نكته اشاره 
نكرديد كه چنانچلله نرخ ترجيحي ارز به سللامانه 
مبادلات ارزی نزديك به بللازار آزاد )ets(تغيير 
كند، منابع حاصل از آن خرج معيشللت و سامت 
مي شود، عدد ets 24 هزار است و عددي كه شما 
اعام كرديد 11 هزار و 500 است در حالي كه شما 
خود در تبصره »4« وقتي خواستيد نرخ ارز را تبديل 
كنيد چه ميزان قرار داديد يا در بند »ه« تبصره »4« 
مگر براي ets اين رقم را نگذاشللتيد يا وقتي به 
اعداد صندوق توسعه ملي اشللاره كرديد مگر نرخ 

ets را نگفتيد. 
نماينده مردم تنكابن، رامسر و عباس آباد در مجلس 
شوراي اسامي تأكيد كرد: من واقعاً تأسف مي خورم 
و بايد اعام كنم وقتي بلله رئيس كل بانك مركزي 
گفتم، آيا شما مي دانيد براي ارقام تبصره »14« مبلغ 
17 هزار و 150 تومان محاسبه شده است، گفت از آن 

خبر ندارم كه گفتم از آقاي پورمحمدي بپرسيد. 
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
تصريح كرد: جرم كميسيون تلفيق بودجه اين بود 
كه اسرار هويدا مي كرد، چون فكر مي كرد مردم حق 
دارند بدانند كه بشكه نفت به چه سختي به دست 
مي آيد و به چه راحتي به حراج گذاشللته مي شود، 
 ets مردم بدانيد كالاهايي كه مي خريللد با نرخ
اسللت نلله ارز 4هللزارو200 توماني، بنابراين ما به 
دنبال كدام دزد بدويم، اين گرگ سال هاسللت كه 

با گله آشنا است. 
    کليات لايحه دولت براي بودجه

 سال 1400 رد شد
نمايندگان در نشست علني ديروز مجلس شوراي 
اسامي پس از استماع نظرات موافقان و مخالفان 
و رئيس سللازمان برنامه و بودجلله، كليات بودجه 
سال 1400 را با 99  رأي موافق، 148  رأي مخالف 
و 12  رأي ممتنع از مجموع 261 نماينده حاضر در 

مجلس رد كردند. 
دكتللر محمدباقللر قاليباف در اين نشسللت علني 
 مجلس شوراي اسامي پيش از رأي گيري درباره 
لايحه بودجلله 1400  گفللت: ما امروز براسللاس 
آيين ناملله و نظراتي كه از حوزه قوانين اخذ شللده 
كليات بودجه را به رأي خواهيم گذاشللت كه اگر 
رأي بياورد براي ورود به جزئيات مبناي رسيدگي 
ما گزارش كميسيون تلفيق است و البته اگر لايحه 
بودجه تصويب نشود دولت بايد آن را اصاح كند و 

به مجلس ارجاع دهد.

پرداخت وام ودیعه تا پایان بهمن ماه
معلاون مسلكن و سلاختمان وزارت راه و شهرسلازي از اتملام 
اعطلاي تسلهيات وديعه مسلكن تا پايلان بهمن ماه خبلر داد. 
به گزارش مهر، محمود محمودزاده در حاشيه مراسم امضاي تفاهمنامه 
ساخت مسكن براي رانندگان برون شهري بار و مسافر گفت: بر اساس 
اين تفاهمنامه 226 هزار راننده طي سه سللال خانه دار خواهند شد كه 
در حال حاضر تسهيات اعطايي به اين پروژه ها 100ميليون تومان و با 

نرخ سود 18 درصد است. 
وی افزود: در حال رايزني با بانك مركزي هسللتيم تا اين تسهيات با 
نرخ سللود يارانه اي به رانندگان پرداخت شود همچنين افزايش سقف 
تسللهيات اعطايي به اين پروژه ها به 150 ميليون تومان در حال طي 

شدن مراحل نهايي آن است. 
محمودزاده درباره عدم همكاري سازمان ثبت اسناد و اماك كشور با 
معاونت مسكن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي در خصوص تكميل 
اطاعات سامانه اماك و اسللكان كشور گفت: اين سللازمان تاكنون 
درخواست هزينه براي همكاري نداشته و مذاكرات كارشناسي ميان 
اين دو دستگاه در حال انجام اسللت تا اطاعات سازمان ثبت اسناد به 

صورت آناين به سامانه اسكان متصل شود. 
معاون مسكن و ساختمان وزارت شهرسازي درباره وديعه وام مسكن 
افزود: كساني كه قرارداد اجاره مسكن خود را در سال 99 تمديد كرده اند 
مشمول اين تسهيات مي شللوند. در حال حاضر 821 هزار نفر واجد 
شرايط دريافت وام وديعه مسكن هستند كه 323 هزار نفر مدارك خود 

را در سامانه طرح اقدام ملي بارگذاري كرده اند. 
معاون مسكن و سللاختمان وزارت راه و شهرسللازي تصريح كرد: در 
حال حاضر كمتر از 195 هزار نفر توانسته اند وام وديعه مسكن بگيرند 
و پرونده حدود 120 هزار نفر در حال بررسي در بانك هاي عامل است. 
همچنين 500 هزار نفر نسبت به تكميل اطاعات خود در سامانه طرح 

اقدام ملي اقدام نكرده اند. 
وي تأكيد كللرد: اگر تا پايان بهمن ماه اين تسللهيات دريافت نشللود 
بانك ها ديگر وام وديعه مسكن پرداخت نخواهند كرد. پيش از اصاح 
مصوبه ستاد ملي مقابله با كرونا، افراد مشمول دريافت وام وديعه مسكن 
700 هزار نفر بودند، اما بللا دو مصوبه اي كه از سللتاد كرونا گرفتيم به 

821 هزار نفر افزايش يافت. 
وي درباره اين دو مصوبه گفت: نخسللت اينكه مشللاوران اماك براي 
صدور كد رهگيللري پول قابل ماحظه اي طلللب مي كردند كه با اتاق 
اصناف هماهنگ كرديم تا هزينه صدور كد رهگيري 250 هزار تومان 
باشد همچنين با مساعدت سللتاد ملي كرونا قرار شد كساني كه فرم 
ج قرمز دارند، ولي در حال حاضر فاقد مسللكن و مستأجر هستند هم 
مشللمول دريافت وام وديعه شللوند كه در نتيجه 120 هزار نفر به آمار 

مشمولان اين تسهيات افزوده شد. 
........................................................................................................................

منتظر پيشنهادات فولادی وزارت صمت هستيم
عضو کميسليون صنايع و معادن مجلس گفت: قرار است وزارت 
صمت پيشنهاداتي را براي تكميل طرح فولادي مجلس ارائه دهد. 
روح الله ايزدخواه در گفت وگو با مهر در مورد جلسلله روز يك شللنبه 
كميسلليون صنايع و معادن مجلس براي بررسللي طرح توليد پايدار 
زنجيره فولاد كه كليات آن اخيراً در صحن علني مجلس تصويب شده 
است، اظهار داشت: هيچ بحثي در خصوص لغو يا به تعويق افتادن طرح 
مجلس مطرح نيسللت و فقط با توجه به اينكه آقاي سللعدمحمدي به 
تازگي به عنوان سرپرسللت معاونت امور معدني وزارت صمت انتخاب 
شده است، مقرر شد پيشنهاداتي بخصوص براي ماده يك و چهار طرح 

از سوي اين وزارتخانه به كميسيون ارائه شود. 
وي دربللاره برخللي نگراني ها مبني بللر اينكه طرح مجلللس منجر به 
محدودسازي صادرات فولاد مي شللود، تصريح كرد: در طرح مجلس 
مطرح شده بود كه توليدكنندگان فولاد همه توليد را در بورس عرضه 
كنند و اگر مازادي ماند، صادر كنند اما در بررسي هاي اوليه كميسيون 
مقرر شد توليدكنندگان يك كف عرضه اي به بورس داشته باشند و بعد 

از آن امكان صادرات وجود داشته باشد. 
........................................................................................................................

وزیر صمت: از احتكار تعجب مي كنم
وزير صنعلت، معلدن و تجلارت )صمت( رونلد تغييلر قيمت ها 
در بلازار خودرو، للوازم خانگلي و پوشلاك را کاهشلي توصيف 
کرد و با تأکيد بلر اينكه کمبلودي در بلازار وجود نلدارد، گفت: 
در حال حاضلر گراني وجلود دارد، اما مهلم اين اسلت که گران 
فروشلي يعنلي بي ثباتلي قيملت کله ملردم را رنلج مي دهلد. 
به گزارش ايسنا، عليرضا رزم حسيني با بيان اينكه نظارت و بازرسي در 
بازار نشان مي دهد بازار رها نشللده و تأثيرگذار خواهد بود، گفت: روند 
قيمت ها كاهنده است و ثبات نسللبي در بازار ايجاد شده است انتظار 
داريم با تأمين مناسللب كالا از سللوي ما و وزارت جهاد كشاورزي اين 
روند ادامه داشته باشد. به عبارت ديگر در حال حاضر تأمين كالا صورت 
مي گيرد، اما در توزيع مشكاتي وجود دارد كه بايد در بخش نظارت و 

بازرسي كنترل شود. 
وي افزود: عده اي افراد سللودجو كالاها را احتكار مي كنند كه سازمان 
تعزيرات حكومتي و سازمان حمايت به آن رسيدگي مي كند، اما نظارت 
و بازرسللي وزارت صنعت، معدن و تجارت بيشللتر مربللوط به كنترل 
قيمت ها و نظارت مستمر بر روند بازار است. با توجه به موجوي كافي 

كالاها در انبارها و بنادر از احتكار شدن برخي كالاها تعجب مي كنم. 
رزم حسيني همچنين از فعاليت دو و سه شيفت كارخانه ها خبر داد 
و گفت: بنابراين اميدوارم روز به روز شللاهد كاهش و متعادل شدن 
قيمت ها باشلليم. در حال حاضر هللم روند تغيير قيمت هللا در بازار 
خودرو، لوازم خانگي و اقام ديگري مانند پوشللاك كاهنده است و 
به سللمت قيمت واقعي پيش مي روند كه حاكي از انتظارات مثبت 
در اقتصاد ناشي از افزايش توليد است. تمركز ما هم افزايش توليد و 

عرضه در بازار است. 
........................................................................................................................

هزینه ساخت مسكن ملی متری 
3/59ميليون تومان

هزينه سلاخت مسلكن بدون احتساب سلود سلازنده در طرح 
اقلدام مللي مسلكن معلادل 3/95ميليلون توملان اسلت. 
به گزارش فارس، بر اسللاس يك محاسللبه انجام شللده براي يكي از 
پروژه هاي طرح اقدام ملي مسكن واقع در بهارستان، هزينه ساخت هر 
متر مربع واحد مسكوني در اين طرح بدون احتساب سود سازنده معادل 

3 ميليون و 958 هزار تومان تعيين شده است. 
در همين راستا، هزينه ساخت واحدهاي طرح اقدام ملي بدون احتساب 
هزينه كارگاهي و هزينه بيمه و ماليللات، معادل 3 ميليون و 280 هزار 
تومان برآورد شده است. در حقيقت 17 درصد از هزينه كل ساخت هر 
متر مربع مسللكن در طرح اقدام ملي معادل 678 هزار تومان مرتبط با 

هزينه 5 درصد كارگاهي، بيمه و ماليات است. 
در شرايطي كه سود سازنده در اين طرح معادل ضرايب سازمان برنامه 
و بودجه معادله 25 درصد هزينه نهايي محاسللبه شود، هزينه ساخت 
هر مترمربع ساخت مسكن در اين طرح به 4 ميليون و 770 هزار تومان 
رسلليده و 31 درصد از مبلغ مرتبط با هزينه هاي بيمه، ماليات و سود 

سازنده است. 
لازم به تأكيد است، در شرايطي كه واحدهاي طرح اقدام ملي به طور 
ميانگين 75 متري ساخته شللود، لذا هزينه ساخت هر واحد مسكوني 

معادل 357 ميليون تومان برآورد خواهد شد.

مشلاور عاللي وزير جهلاد کشلاورزي با تأکيلد بلر اينكه در 
کشلور کشلت محصولات تراريخته نداريم، افزود: آميختگي 
و اصلاح نلژاد غيرکارشناسلي و بلدون تحقيقلات مي تواند 
تهديدي براي ذخاير ژنتيكي بومي ارزشلمند کشلور باشلد. 
به گزارش ايلنا، اسكندر زند با تأكيد بر اينكه آمارها نشان مي دهد 
در برخللي از حوزه هللا ماننللد جنگل بللا تخريب و كاهش سللطح 
مواجه هسللتيم، افزود: در آ مار رسمي سللطح جنگل هاي كشور از 
19/5ميليون هكتار به 14/3ميليون هكتار رسيده است و اگر آمار 
جديدي گرفته شود طرح جنگل ها در كشللور ما كمتر خواهد بود. 
مشاور عالي وزير جهاد كشاورزي درباره تهديدي كه ورود محصولات 

تراريخته )دستكاري ژنتيكي شده( به كشور ايجاد مي كند، گفت: 
 كشت محصولات تراريخته در كشور ما انجام نمي شود و تنها واردات 
اين محصول را انجام مي دهيم كه آن نيز تحت پروتكل هاي خاص 

بين المللي و با كنترل است. 
زند ادامه داد: كنوانسيون تنوع زيسللتي كه ايران نيز در آن عضويت 
دارد پروتكلي تحت عنوان كارتانيا دارد كه بر اساس دستورالعمل آن 
مخاطرات محصولات تراريخته در محيط زيست كنترل مي شود ضمن 
اينكه ما از سللال 94 كارگروهي را در وزارت جهاد كشاورزي تشكيل 

داده ايم كه بر ورود محصولات تراريخته به كشور نظارت مي كنند. 
زند در پاسخ به اين پرسش كه آيا آميختگي ژنتيكي براي اصاح نژاد 

در دام ها تهديدي براي از بين رفتن ذخاير ژنتيكي ارزشمند بومي 
است، گفت: آميختگي ژنتيكي مي تواند تهديد جدي براي ذخاير 
ژنتيكي كشور ما باشد به همين دليل بايد با احتياط كامل در اين 
زمينه اقدام به اصللاح نژاد دام هاي بومي كرد. مشللاور عالي وزير 
جهاد كشاورزي در پاسللخ به تهديدهايي كه صيد ترال براي تنوع 
زيستي درياهاي جنوب ايجاد كرده است، گفت: صيد ترال متوقف 
شده است و ادامه آن به نتيجه مطالعات بخش تحقيقاتي بستگي 
دارد ضمن اينكه مللا اطاعاتي در مورد نتايج صيللد ترال بر تنوع 
زيستي درياي جنوب به دست آورده ايم كه به زودي آن را به اطاع 

خبرنگاران خواهيم رساند.

كشت محصولات تراريخته در كشور نداريم
  كشاورزي
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